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RG - 0002.P.IX.2019 
 

 

P R O T O K Ó Ł  N R  IX/2019 
z Sesji Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą  

w dniu 25 czerwca 2019 r. 
 
Punkt 1.  
Otwarcie sesji 
Punkt 2.  
Stwierdzenie quorum. 
Punkt 3.  
Przyjęcie porządku obrad. 
Punkt 4.  
Przyjęcie protokołu z poprzednich sesji oraz odpowiedzi na interpelacje i wnioski. 
Punkt 5.  
Informacja Przewodniczącego o pracy w okresie między sesjami. 
Punkt 6.  
Informacja Wójta o pracy w okresie między sesjami. 
Punkt 7.  
Wręczenie zaświadczenia o wyborze Radnej z okręgu nr 9. 
Punkt 8. 
Złożenie ślubowania przez Radną. 
Punkt 9. 
Raport o stanie Gminy Nowe Miasto nad Wartą za 2018 rok: 

a) przedstawienie raportu o stanie Gminy Nowe Miasto nad Wartą za rok 
2018, 

b) debata nad raportem. 
Punkt 10. 
Przyjęcie uchwały ws. udzielenia wotum zaufania dla Wójta Gminy Nowe Miasto 
nad Wartą. 
Punkt 11. 
Sprawozdanie z wykonania budżetu za 2018 rok:  

a) przedstawienie sprawozdania finansowego oraz sprawozdania                           
z wykonania budżetu Gminy Nowe Miasto nad Wartą wraz                              
z informacją o stanie mienia za 2018 r., 

b) odczytanie uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Poznaniu w sprawie wyrażenia opinii                                     
o przedłożonym rzez Wójta Gminy sprawozdaniu  z wykonania 
budżetu Gminy za 2018 rok, 

c) odczytanie opinii Komisji Rewizyjnej o wykonaniu budżetu Gminy                            
za 2018 r., oraz wniosku o udzielenie Wójtowi Gminy absolutorium                             
z tytułu wykonania budżetu za 2018 rok, 

d) odczytanie uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby  
Obrachunkowej w Poznaniu w sprawie wyrażenia opinii o wniosku 
Komisji Rewizyjnej, 
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e) dyskusja nad sprawozdaniem w wykonania budżetu Gminy Nowe 
Miasto n. Wartą, sprawozdaniem finansowym oraz informacją o stanie 
mienia komunalnego Gminy Nowe Miasto nad Wartą. 

Punkt 12. 
Przyjęcie uchwały ws. zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminy Nowe 
Miasto nad Wartą wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za rok 2018. 
Punkt 13. 
Przyjęcie uchwały ws. udzielenia Wójtowi Gminy absolutorium z tytułu wykonania 
budżetu za 2018 rok. 
Punkt 14. 
Przyjęcie uchwały ws. zmian w budżecie gminy na 2019 rok.  
Punkt 15. 
Przyjęcie uchwały ws. zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 2019-2028.  
Punkt 16. 
Interpelacje Radnych. 
Punkt 17. 
Wolne głosy i wnioski. 
Punkt 18. 
Zamknięcie sesji. 
 
Ad 1) Otwarcie sesji. 

Przewodniczący pan Waldemar Tomaszewski o godzinie 1600 otworzył                       
IX Sesję Absolutoryjną Rady Gminy i powitał Radnych, Sołtysów, kierowników 
jednostek oraz gości. 
 
Ad 2) Stwierdzenie quorum. 

Przewodniczący informował, że ustawowy skład Rady wynosi 15 Radnych, 
obecnych jest 13, w związku z powyższym podjęte uchwały będą prawomocne. 
 
Ad 3) Przyjęcie porządku obrad. 
 Przewodniczący zawiadomił, że Radni otrzymali porządek obrad zgodnie                     
z terminem 14 dni przed posiedzeniem. Ponadto informował,                                        
że na posiedzeniu wspólnym komisji Radni omówili uchwały, jednakże 24 czerwca 
w wpłynęło pismo od Starosty Średzkiego, w którym zwrócił się z prośbą                                
o wprowadzenie do budżetu Gminy na rok 2019 pomocy finansowej dla Powiatu 
Średzkiego na realizację zadania pn. „Rozbudowa dróg powiatowych nr 3680P 
Chwalęcin–Szypłów i nr 2742P Klęka–Żerków na odcinku Szypłów – granica 
powiatu”. W związku z powyższym na dzisiejszą sesję jest przygotowany projekt 
uchwały ws.  udzielania pomocy finansowej Powiatowi Średzkiemu. 
Przewodniczący zaproponował przegłosowanie wniosku formalnego                                        
o wprowadzenie uchwały.  

 Za wprowadzeniem uchwały opowiedziało się 13 Radnych, 0 głosów 
przeciwnych, 0 głosów wstrzymujących. 

 - Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu.     
Porządek przedstawia się następująco: 
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Punkt 4.  
Przyjęcie protokołu z poprzednich sesji oraz odpowiedzi na interpelacje i wnioski. 
Punkt 5.  
Informacja Przewodniczącego o pracy w okresie między sesjami. 
Punkt 6.  
Informacja Wójta o pracy w okresie między sesjami. 
Punkt 7.  
Wręczenie zaświadczenia o wyborze Radnej z okręgu nr 9. 
Punkt 8. 
Złożenie ślubowania przez Radną. 
Punkt 9. 
Raport o stanie Gminy Nowe Miasto nad Wartą za 2018 rok: 

a) przedstawienie raportu o stanie Gminy Nowe Miasto nad Wartą za rok 
2018, 

b) debata nad raportem. 
Punkt 10. 
Przyjęcie uchwały ws. udzielenia wotum zaufania dla Wójta Gminy Nowe Miasto 
nad Wartą. 
Punkt 11. 
Sprawozdanie z wykonania budżetu za 2018 rok:  

a) przedstawienie sprawozdania finansowego oraz sprawozdania                           
z wykonania budżetu Gminy Nowe Miasto nad Wartą wraz                              
z informacją o stanie mienia za 2018 r., 

b) odczytanie uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Poznaniu w sprawie wyrażenia opinii                                    
o przedłożonym rzez Wójta Gminy sprawozdaniu z wykonania 
budżetu Gminy za 2018 rok, 

c) odczytanie opinii Komisji Rewizyjnej o wykonaniu budżetu Gminy                  
za 2018 r., oraz wniosku o udzielenie Wójtowi Gminy absolutorium                        
z tytułu wykonania budżetu za 2018 rok, 

d) odczytanie uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Poznaniu w sprawie wyrażenia opinii o wniosku 
Komisji Rewizyjnej, 

e) dyskusja nad sprawozdaniem w wykonania budżetu Gminy Nowe 
Miasto n. Wartą, sprawozdaniem finansowym oraz informacją o stanie 
mienia komunalnego Gminy Nowe Miasto nad Wartą. 

Punkt 12. 
Przyjęcie uchwały ws. zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminy Nowe 
Miasto nad Wartą wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za rok 2018. 
Punkt 13. 
Przyjęcie uchwały ws. udzielenia Wójtowi Gminy absolutorium z tytułu wykonania 
budżetu za 2018 rok. 
Punkt 14. 
Przyjęcie uchwały ws. udzielania pomocy finansowej Powiatowi Średzkiemu. 
Punkt 15. 
Przyjęcie uchwały ws. zmian w budżecie gminy na 2019 rok.  
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Punkt 16. 
Przyjęcie uchwały ws. zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 2019-2028.  
Punkt 17. 
Interpelacje Radnych. 
Punkt 18. 
Wolne głosy i wnioski. 
Punkt 19. 
Zamknięcie sesji. 

 Porządek obrad został przyjęty 13 głosami za, 0 głosów przeciwnych,                          
0 wstrzymujących się.  

- Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu.     
 
Ad 4) Przyjęcie protokołu z poprzednich sesji oraz odpowiedzi na interpelacje                   
i wnioski. 
 Przewodniczący informował, że protokół został opublikowany 12 czerwca, 
przed podjęciem protokołu otworzył dyskusję. 
Pani Halina Jankowska zwróciła uwagę, że w protokole jest błędnie zapisane 
głosowanie w punkcie 12. Przyjęcie uchwały w sprawie określenia tygodniowego 
obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycieli przedszkoli i oddziałów 
przedszkolnych w szkołach podstawowych, pracujących z grupami obejmujących 
dzieci 6-letnie i dzieci młodsze - było 14 głosów „za”, natomiast winno być:                         
11 „za”, 0 głosów przeciwnych, 3 głosy wstrzymujące. Ponadto pojawiła się 
literówka w punkcie 6. Informacja Wójta o pracy między sesjami, jest „wspierania 
padłych zwierząt” winno być „zbierania padłych zwierząt”, oraz w punkcie 16. 
wolne głosy i wnioski, w wypowiedzi Wójta: jest „Jankowskim” winno być 
„Jankowiakiem”.  
 W związku z brakiem uwag Przewodniczący zarządził głosowanie.  

 Protokół z VIII Sesji został przyjęty 13 głosami za, 0 głosów przeciwnych,                         
0 głosów wstrzymujących. 

- Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu.   
   
Ad 5) Informacja Przewodniczącego o pracy w okresie między sesjami. 
 Przewodniczący Rady poinformował, że ze względu na dzisiejszą sesję                     
w dniu 13 czerwca odbyło się wspólne posiedzenie komisji, na którym szczegółowo 
omówiony został zeszłoroczny budżet, sprawozdanie finansowe, sprawozdanie                   
o stanie mienia, oraz zostały omówione uchwały ws. zmian w budżecie i Wieloletniej 
Prognozie Finansowej. Wpłynęło kilka pism do Rady Gminy, w tym                                                
od mieszkańców Klęki z budynku numer 5, a także ze szpitala średzkiego o wsparcie 
finansowe oraz wnioski OSP Boguszyn. Wnioski te będą rozpatrywane na kolejnym 
posiedzeniu, gdyż w dniu dzisiejszym porządek jest obszerny.   
 
Ad 6) Informacja Wójta o pracy w okresie między sesjami. 
 Wójt poinformował, że z uwagi na obszerny porządek obrad i wyjątkowość 
dzisiejszej sesji, proponuje przejść do punktu kolejnego, natomiast na wszelkie 
pytani i zagadnienia Wójt będzie odpowiadał w wolnych głosach i wnioskach, bądź                          
w trakcie dyskusji nad uchwałami.  
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Ad 7) Wręczenie zaświadczenia o wyborze Radnej z okręgu nr 9. 
 Pan Przewodniczący zaprosił Panią Magdalenę Wolną - Wiceprzewodniczącą 
Gminnej Komisji Wyborczej do wręczenia zaświadczenia stwierdzającego wybór 
Radnej w wyborach z okręgu numer 9 - Chwalęcin, Szypłów. 
 
Ad 8) Złożenie ślubowania przez Radną. 
 Przewodniczący odczytał rotę ślubowania:  
 „Wierna Konstytucji i prawu Rzeczpospolitej Polskiej, ślubuję uroczyście 
obowiązki Radnego sprawować godnie, rzetelnie i uczciwie, mając na uwadze dobro 
mojej gminy i jej mieszkańców”. 
  Radna Joanna Weber- „Ślubuję” 
 
Ad 9) Raport o stanie Gminy Nowe Miasto nad Wartą za 2018 rok: 
 Przewodniczący Rady pan Waldemar Tomaszewski poinformował,                              
że zgłoszenia do wzięcia udziału w debacie poparte listą co najmniej                                          
20 mieszkańców Gminy Nowe Miasto nad Wartą, kierowane do Przewodniczącego 
Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą, przyjmowane były w Biurze Rady                           
(pokój 4; Urząd Gminy Nowe Miasto nad Wartą, ul. Poznańska 14 do dnia                          
24 czerwca 2019 r., do godz. 2400. Liczba mieszkańców mogących zabrać głos                          
w debacie wynosiła 15. W tym terminie nikt nie zgłosił chęci zabrania głosu                           
w debacie nad raportem. Przewodniczący dodał, że Uchwałę o udzieleniu wójtowi 
wotum zaufania Rada Gminy podejmuje bezwzględną większością głosów 
ustawowego składu rady gminy. Niepodjęcie uchwały o udzieleniu wójtowi wotum 
zaufania jest równoznaczne z podjęciem uchwały o nieudzieleniu wójtowi wotum 
zaufania. W związku z powyższym pan Tomaszewski zaproponował omówienie 
Raportu przez panią Sekretarz.  
 

a) przedstawienie raportu o stanie Gminy Nowe Miasto nad Wartą                   
za rok 2018, 

 Pani Honorata Nawrocka Sekretarz Gminy dodała, iż celem przygotowania 
raportu jest uzyskanie dokładnego wglądu w sytuację gospodarczą i społeczną 
gminy. Zgromadzone w nim zostały szczegółowe dane o aspektach funkcjonowania 
gminy w roku 2018. 
Raport o stanie Gminy Nowe Miasto nad Wartą za 2018 rok jest swoistym 
spojrzeniem na aktualną, wewnętrzną i zewnętrzną sytuację gminy,                                     
stanowi kompendium wiedzy o działalności gminy za rok ubiegły i jest podstawą                             
do obiektywnej, opartej na faktach oceny. 
Informacje zawarte w raporcie posłużą mieszkańcom Gminy Nowe Miasto n. Wartą 
do zwiększenia wiedzy na temat funkcjonowania samorządu gminnego,                                         
a także staną się podstawą do prowadzenia dialogu na temat przyszłości gminy. 
 Zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym w Raporcie o stanie Gminy Nowe 
Miasto nad Wartą za rok 2018 zamieszczono wyłącznie informacje dotyczące 
działalności w roku poprzedzającym rok, w którym dokument ten jest 
przedstawiony. Raport zawiera trzy kategorie informacji: 

1) informacje dotyczące realizacji wszystkich dokumentów planistycznych                      
do których wykonywania w poprzednim roku kalendarzowym obowiązany               
był organ wykonawczy- polityk, strategii, programów i innych tj.: 
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 Gminny program przeciwdziałania przemocy w rodzinie i ochrony ofiar 
przemocy w rodzinie w Gminie Nowe Miasto nad Wartą na lata 2016-2025; 

 Gminny Program Wspierania Rodziny na lata 2018-2020;  
 Gminny Program Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych             

za rok 2018; 
 Gminny Program Przeciwdziałania Narkomanii; 
 Roczny Program współpracy Gminy Nowe Miasto nad Wartą z organizacjami 

pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 
publicznego w 2018 r. 

 W tym wykaz realizowanych zadań w 2018 r. w ramach programu 
 Program opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 

bezdomności zwierząt na terenie Gminy Nowe Miasto nad Wartą                   
na rok 2018; 

 Strategia rozwoju Gminy Nowe Miasto nad Wartą w zakresie realizowania 
lokalnej polityki społecznej; 

 Gminna Strategia Rozwiązywania Problemów Społecznych Gminy Nowe 
Miasto nad Wartą. 

2) informacje dotyczące realizacji wszystkich uchwał, 
3) informacje dotyczące realizacji budżetu obywatelskiego.  

W Raporcie Gminy Nowe Miasto nad Wartą znajdują się też zagadnienia z zakresu:  
 Ochrony środowiska naturalnego 
 Demografii i przedsięwzięcia prorodzinne 
 Oświaty i wychowanie 
 Kultury, sportu i rekreacji 
 Bezpieczeństwa publicznego i ochrony przeciwpożarowej 
 Pomocy społecznej 
 Ochrony zdrowia 
 Rolnictwa 
 Oraz funkcjonowaniu gminnych jednostek organizacyjnych. 

 
 W punkcie tym głos zajął Wójt Gminy. Raport o stanie Gminy Nowe Miasto 
nad Wartą opracowano w związku z art. 28aa ustawy z dnia 8 marca 1990 r.                            
o samorządzie gminnym (Dz. U. z 2019 r. poz. 506 ze zm.). Raport obejmuje 
podsumowanie działalności organu wykonawczego w roku 2018.  
 Zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym w Raporcie o stanie Gminy Nowe 
Miasto nad Wartą za rok 2018 zamieszczono wyłącznie informacje dotyczące 
działalności w roku poprzedzającym rok, w którym dokument ten jest 
przedstawiony. Raport zawiera trzy kategorie informacji dotyczących realizacji 
wszystkich dokumentów planistycznych do których wykonywania w poprzednim 
roku kalendarzowym obowiązany był organ wykonawczy tj. polityk, strategii, 
programów. 
W Gminie Nowe Miasto nad Wartą realizowano następujące zadania i inwestycje:  

1) rozpoczęto realizację inwestycji pod nazwą „Modernizacja i Rozbudowa 
istniejącej oczyszczalni ścieków w Boguszynie”, 

2) budowa wodociągu Dębno - Lutynia. Wykonano mapę do celów 
projektowych, 
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3) przedłużenie sieci wodociągowej ul. Akacjowa w Chociczy. Wykonano 
wodociąg o długości 124 mb, 

4) udzielono 14 dotacji celowych na dofinansowanie przydomowych 
oczyszczalni, 

5) rozbudowa, przebudowa budynku remizy Ochotniczej Straży Pożarnej  
w Nowym Mieście nad Wartą, 

6) budowa filii Biblioteki Publicznej w Boguszynie, 
7) zakup i ustawienie przystanku autobusowego w Klęce. 

W 2018 roku realizowane były przedsięwzięcia polegające na budowie dróg 
dojazdowych do gruntów rolnych: 

1) droga dojazdowa do gruntów rolnych ul. Łąkowa w Nowym Mieście                     
nad Wartą o długości 405,91 mb, szerokości od 4,5 m do 6,0 m. Nawierzchnia 
drogi została wykonana z betonu asfaltowego. Koszt realizacji 394 921,21 zł, 

2) droga dojazdowa do gruntów rolnych Chwalęcin – Skoraczew. Koszt realizacji 
zadania 1599,00 zł, 

3) droga dojazdowa do gruntów rolnych Boguszyn – Kruczyn.  
Realizowane były również zadania z zakresu funduszu sołeckiego: 

1) z zakresu budowy oświetlenia na ul. Krótkiej w Boguszynie, w Boguszynku, 
Chociczy, Chromcu, Wolicy Nowej, Kolniczkach, Kruczynku- w sumie 
zamontowano ok. 30 lamp, 

2) wyremontowano drogę w Komorzy,  
3) wykończono remont Sali wiejskiej w Chromcu, 
4) wyremontowano schody przy świetlicy wiejskiej w Michałowie,  
5) wyremontowano schody i wybudowano plac przy świetlicy w Stramnicach,  
6) wykonano plac przy świetlicy w Szypłowie,  
7) naprawiono przepust w Wolicy Pustej,  
8) naprawa i uzupełnienie chodnika przy ul. Klonowej w Nowym Mieście, 
9) zamontowano progi zwalniające na ul. Słonecznej w Nowym Mieście. 

- zawarto porozumienie w zakresie podejmowania wspólnych działań  
z Województwem Wielkopolski, Stowarzyszeniem Metropolia Poznań  
oraz gminami i powiatami aglomeracji poznańskiej, położonymi wzdłuż 4 linii 
kolejowych Poznańskiego Węzła Kolejowego, 
- zakup aplikacji BLISKO. W 2018 r. zakupiono system bezpłatnego mobilnego 
powiadamiania i ostrzegania mieszkańców Gminy 
- udzielono dotacji 6 organizacjom pożytku publicznego na łączną kwotę 54 958,00 zł, 
- udzielono pomocy 13 psom i 16 kotom bezdomnym. 
 

b) debata nad raportem. 
 Przewodniczący Rady otworzył debatę nad Raportem o stanie Gminy za 2018 
rok.  

 Radny Juliusz Twardowski informował, że każdy wie jakie uchwały były 
podejmowane w roku poprzednim, czytając raport odnosi się wrażenie,                             
że większość programów długofalowych są realizowane przez OPS. Radny 
dodał, że zabrakło w tym raporcie programu dotyczącego infrastruktury, czyli 
z większym wyprzedzeniem Radni powinni rozmawiać o drogach jakie 
planuje się zrobić bądź o jakichś poważniejszych inwestycjach. Co prawda 
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było wiele inwestycji w roku ubiegłym, jednak były one podejmowane                       
z potrzeby chwili a nie wg. jakiegoś planu. Takie inwestycje powinny być 
podejmowane z dużym wyprzedzeniem, szczególnie jeżeli chodzi o drogi, 
oświetlenie, żeby mieszkańcy mieli pewność że ich droga, czy ulica będzie 
zrobiona, jeśli nie w tym to w przyszłym roku. Wiadomo, że zdarzają się 
sytuacje, że pewne inwestycje ulegają opóźnieniu, ale jeżeli się zdarzy taka 
sytuacja to już to zadanie powinno trafić jako pierwsze w kolejnym roku.  

 Pani Honorata Nawrocka, Sekretarz Gminy odniosła się do słów Radnego, 
informując, że w Raporcie o stanie gminy, w interpretacjach i komentarzach 
pojawiających się zresztą z zapisów ustawy o samorządzie wynika, że stricte 
Raport powinien odnosić się do zadań zrealizowanych w 2018 roku, nie może 
wykraczać poza rok 2018, nie może obejmować przyszłych lat.  

 Radna Zofia Kędziora wyraziła zdanie, że Raport jest powieleniem wykonania 
budżetu za 2018 rok, jest to „opisówka” w której brakuje tylko cyfr zapisanych 
w sprawozdaniu o wykonaniu budżetu. Radna dodała, że mając organ 
wykonawczy w osobie pana Wójta i pani Sekretarz, gdzie nic nie przejdzie 
niezgodnie z paragrafami. Radna dodała, że wszystko co znajduje                               
się w Raporcie jest omawiane i zatwierdzane przez Radnych. 

 Przewodniczący Rady informował, że analizując  inne Raporty o stanie gminy, 
w naszym brakuje podstawowych informacji o stanie Gminy,                                     
tj. ile posiadamy gruntów rolnych, ile nieruchomości, ile szkół, ile zasobów 
mieszkaniowych. Zdaniem Radnego do Raportu w takiej postaci będą                      
się odnosić kolejne, gdyż dadzą wtedy obraz o zmianach dokonywanych                   
w np. gruntach, lokalach itp.  

 Pani Honorata Nawrocka informowała, że Raport w tym roku                                  
jest przygotowany po raz pierwszy, dla nas przygotował ten Raport WOKiSS.                 
W przyszłym roku sami go opracujemy, pani Sekretarz informowała,                         
że osobiście będzie miała większe doświadczenie, lepiej pozna gminę, sprawy, 
będzie większy pogląd na Gminę. Pani sekretarz dodała, że uważa, iż Raport 
mógłby mieć zawarte więcej informacji, co też poniekąd wynika                                    
z komentarzy, które się na początku pojawiały. Ale jak najbardziej, żeby 
dokładnie zobrazować pracę organu wykonawczego te informacje mogły by 
się znaleźć w Raporcie w przyszłym roku.        

 
Ad 10) Przyjęcie uchwały ws. udzielenia wotum zaufania dla Wójta Gminy Nowe 
Miasto nad Wartą. 

Projekt uchwały odczytał Przewodniczący Rady, następnie otworzył dyskusję.  
W związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania.  

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 13 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                 
0 głosów wstrzymujących. 
- Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu.   

 Uchwała Nr XI/74/2019 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                             
25 czerwca 2019 r., stanowi załącznik do protokołu. 
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Ad 11) Sprawozdanie z wykonania budżetu za 2018 rok:  
 

a) przedstawienie sprawozdania finansowego oraz sprawozdania                           
z wykonania budżetu Gminy Nowe Miasto nad Wartą                                  
wraz z informacją o stanie mienia za 2018 r., 
 Głos w tym punkcie zabrała pani Elżbieta Mnich - Skarbnik 
gminy, która wyczerpująco omówiła sprawozdanie z wykonania 
budżetu za rok 2018, bilans organu, bilans jednostki, bilans rachunku 
zysku i strat. Pani Mnich poinformowała, że najważniejszym dla 
budżetu, dla przedstawienia sytuacji finansowej jest bilans                                  
z wykonania budżetu. Jak się porówna sprawozdanie opisowe                           
z bilansem z wykonania budżetu to wszystko musi się zgodnie 
pokrywać.  
 Sprawozdanie stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

b) odczytanie uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Poznaniu w sprawie wyrażenia opinii                                    
o przedłożonym rzez Wójta Gminy sprawozdaniu  z wykonania 
budżetu Gminy za 2018 rok, 
 Głos w tym punkcie zajął Przewodniczący Rady, pan Waldemar 
Tomaszewski, który odczytał uchwałę Składu Orzekającego 
Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu w sprawie wyrażenia 
opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy sprawozdaniu z wykonania 
budżetu Gminy za 2018 rok wraz z informacją o stanie mienia jednostki 
samorządu terytorialnego i objaśnieniami – SO-0954/63/10/Ln/2019                             
z dnia 30 kwietnia 2019 roku. 
 Uchwała stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

c) odczytanie opinii Komisji Rewizyjnej o wykonaniu budżetu Gminy                  
za 2018 r., oraz wniosku o udzielenie Wójtowi Gminy absolutorium                  
z tytułu wykonania budżetu za 2018 rok, 
 Głos w tym punkcie zajął Radny Marek Banaszak. 
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej odczytał opinię Komisji 
Rewizyjnej o wykonaniu budżetu Gminy za 2018 r., oraz wniosek                        
o udzielenie Wójtowi Gminy absolutorium z tytułu wykonania budżetu 
za 2018 rok. 
 Opinia stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

d) odczytanie uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby  
Obrachunkowej w Poznaniu w sprawie wyrażenia opinii o wniosku 
Komisji Rewizyjnej, 
 Głos w tym punkcie zajął Przewodniczący Rady, pan Waldemar 
Tomaszewski, który odczytał uchwałę nr 0955/55/10/Ln/2019 Składu 
Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia                                        
6 czerwca 2019 r. w sprawie wyrażenia opinii o wniosku Komisji 
Rewizyjnej Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą w sprawie udzielenia 
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absolutorium dla Wójta Gminy Nowe Miasto nad Wartą z tytułu 
wykonania budżetu za rok 2017.  
 Następnie pani Elżbieta Mnich Skarbnik ustosunkowała                            
się do uwag Regionalnej Izby Obrachunkowej, wyjaśniając z czego 
wynikały błędy w sprawozdaniu.  
 Uchwała stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

e) dyskusja nad sprawozdaniem w wykonania budżetu Gminy Nowe 
Miasto n. Wartą, sprawozdaniem finansowym oraz informacją                     
o stanie mienia komunalnego Gminy Nowe Miasto nad Wartą. 

 Radny Juliusz Twardowski pytał panią Skarbnik na skutek czego kwota 
wzrosła tak znacząco w porównaniu z poprzednimi latami,  na stronie                           
12 wydatki bieżące, punkty e i f.  
 Pani Elżbieta Mnich, Skarbnik Gminy informowała, że jeżeli chodzi                   
o pozycje pkt. e - wydatki osobowe niezaliczane do wynagrodzeń, to znaczna 
część kwoty dotyczy oświaty, to wydatki realizowane na rzecz nauczycieli,                           
są to dodatki wiejskie. Są to też środki na okulary dla pracowników,                   
napoje chłodzące, czyli to co się nie zalicza do wynagrodzeń, ale się należy 
pracownikowi. Natomiast jeżeli chodzi o pozycję pkt. f - różne wydatki                   
na rzecz osób fizycznych, to kwota ta związana jest m.in. z wypłatą 
wynagrodzenia dla Ochotników OSP za udział w akcjach, szkoleniach. 
Największa kwota dotyczy właśnie strażaków, za akcje i szkolenia, za co jest 
płacone zgodnie z uchwałą rady. W tym punkcie są też diety dla okręgowych 
komisji, są to też diety Radnych i Sołtysów. Już w samym paragrafie 75022 
diety Radnych to 79 tys. zł.  Jeżeli chodzi o Sołtysów to już jest 73 tys. zł.  

 Radna Zofia Kędziora informowała, że jak każdy wie, jest Rada nowej 
kadencji, w związku z czym niektórym Radnym nie było dane pracować cały 
rok nad tym budżetem. Ale jest też część Radnych, którzy pracowali nad tym 
budżetem, wszyscy wiedzą, że budżet ten był bardzo dokładnie omawiany                      
na posiedzeniach komisji, były też dyskusje na posiedzeniach sesji.                         
Radna wyraziła zdanie, że nie widzi potrzeby dyskusji, jeżeli są pozytywne 
opinie Regionalnej Izby Obrachunkowej, Komisji Rewizyjnej. Radna dodała,                      
że Radni widzą dokładnie co robili cały rok.  

 Pan Waldemar Tomaszewski informował, że w poprzedniej kadencji została 
przekazana kotłownia w Klęce na rzecz wspólnoty mieszkaniowej, 
Przewodniczący pytał panią Skarbnik czy zadłużenia za ogrzewania zostaną 
wyegzekwowane od dłużników.  
 Pani Elżbieta Mnich informowała, że w jej przekonaniu szanse                       
na ściągalność są marne. Jedna z rodzin nie jest i nie będzie w stanie tego 
spłacić, po prostu nie ma z czego ściągnąć. 

 Przewodniczący pytał o punkt pn. rachunek zysków i strat jednostki, 
Przewodniczący prosił, aby pani Skarbnik przybliżyła czego dotyczy                      
ten punkt.  
 Pani Mnich informowała, że te pozostałe świadczenia finansowane                  
z budżetu, to paragraf który mówi o dietach, ekwiwalent który otrzymują 
strażacy, są to też szkolenia, ale jest też gro świadczeń wypłacanych przez 
Ośrodek Pomocy Społecznej. Na ten paragraf składają się też stypendia 
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wypłacane przez oświatę, oraz składki opłacane na ubezpieczenia zdrowotne. 
Dlatego kwota w tym paragrafie jest tak wysoka, gdyż są to wszystkie 
świadczenia Pomocy Społecznej, CUWu i Urzędu.  

 Przewodniczący odniósł się jeszcze do budżetu, gdzie w budżecie było 
wprowadzone zadanie pn. budowa wodociągu z Dębna do Lutyni, to zadanie 
nie zostało wykonane, dotyczy to również dróg gminnych, chociaż środki                  
w budżecie na to były. Rok 2018 rozpoczynał się z nadwyżką 2 300 000,00 zł, 
na koniec 2018 roku nadwyżka wynosiła 1 9000 000,00 zł. Przewodniczący 
dodał, że w tym roku inwestycje te zostaną zakończone, podobna sytuacja 
była z budynkiem komunalnym w Wolicy Pustej, też były w jednym roku 
wprowadzone środki ale zrealizowano to na początku roku kolejnego.  

 Wójt potwierdził, że faktycznie z opóźnieniem wykonano niektóre inwestycje, 
jeżeli chodzi o drogi to była wykonana ul. Łąkowa, dwie pozostałe drogi były 
wykonane w technologii tłuczniowej, choć ta technologia nie zadowala 
mieszkańców.     

 
Ad 12) Przyjęcie uchwały ws. zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminy 
Nowe Miasto nad Wartą wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za rok 
2018. 

Projekt uchwały odczytał Przewodniczący Rady, następnie poinformował,              
że tą uchwałę przyjmujemy zwykłą większością głosów.   

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 13 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                 
0 głosów wstrzymujących. 
- Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu.   

 Uchwała Nr XI/75/2019 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                             
25 czerwca 2019 r., stanowi załącznik do protokołu. 

 
Ad 13) Przyjęcie uchwały ws. udzielenia Wójtowi Gminy absolutorium z tytułu 
wykonania budżetu za 2018 rok. 

Projekt uchwały odczytał Przewodniczący Rady, następnie poinformował, że 
tą uchwałę przyjmujemy bezwzględną większością głosów.   

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 13 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                 
0 głosów wstrzymujących. 
- Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu.   

 Uchwała Nr XI/76/2019 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                             
25 czerwca 2019 r., stanowi załącznik do protokołu. 

 
Ad 14) Przyjęcie uchwały ws. udzielania pomocy finansowej Powiatowi 
Średzkiemu. 

Projekt uchwały odczytał Przewodniczący Rady, następnie otworzył dyskusję.  
W związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania.  

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 13 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                 
0 głosów wstrzymujących. 
- Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu.   

 Uchwała Nr XI/77/2019 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                             
25 czerwca 2019 r., stanowi załącznik do protokołu. 
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Ad 15) Przyjęcie uchwały ws. zmian w budżecie gminy na 2019 rok.  
Projekt uchwały omówiła pani Elżbieta Mnich Skarbnik Gminy.                         

Następnie Przewodniczący otworzył dyskusję.  
 Radny Juliusz Twardowski pytał o bieżące wydatki wynagrodzenia i składki 

za ponad 12 000,00 zł Radny pytał z czego to wynika, czy z podwyżek dla 
nauczycieli? 
 Pani Elżbieta Mnich informowała, że są to wynagrodzenia, 13stki, 
ZUSy, fundusz pracy, ale dotyczy to całego budżetu wraz z jednostkami 
podległymi. (…) 

 Radna Zofia Kędziora informowała że, chciałaby zabrać głos w kwestii 
oświetlenia w Nowym Mieście. Z funduszu sołeckiego Sołectwo 
zabezpieczyło kwotę 17 000,00 zł, Gmina ma dopłacić 46 000,00 zł. Radna 
wspomniała, że w zeszłym roku odbyła się dyskusja nt. oświetlenia                            
w Chociczy oraz nt. budowy filii Biblioteki, długo trwała dyskusja szczególnie 
Radnych z Nowego Miasta. Pani Kędziora wyliczała, że trzeba dopłacić 
46 000,00 zł do oświetlenia, mamy dofinansować budowę drogi na ul. Szkolnej 
i mamy do wykończenia remizę strażacką. Są też pozostałe miejscowości, 
które słyszą, że jak nie wystarcza pieniędzy nie ma realizacji inwestycji.   
 Wójt informował Radną że dotyczy to zadanie budowy instalacji 
oświetlenia na ulicy Bednarskiej, takie są wstępne kosztorysy, część środków 
pójdzie z funduszu sołeckiego, a reszta opłacona by była ze środków, które 
zawsze są określone w budżecie na poprawę oświetlenia w Gminie. To jeszcze 
nie jest zlecone, umowy nie są jeszcze podpisane.  
 Pani Elżbieta Mnich informowała, że zwykle jest tak, że w każdym 
sołectwie zabezpieczone środki funduszu nie wystarczają na budowę tego 
oświetlenia, dokładamy też do Sołectwa Chwalęcin 4 500,00 zł, dokładamy też 
do Szypłowa. Rzadko która wieś zabezpieczała taką ilość środków,                            
że wystarczało to na pokrycie kosztów.   

 Radna Kędziora informowała, że zawsze szło to w tą stronę, że sołectwo 
zabezpieczało większą ilość środków, a my dopłacaliśmy mniejszą.  

 (…) Przewodniczący poinformował, że podobna sytuacja była w zeszłym 
roku, kiedy to miało być budowane oświetlenie w Chociczy, Radni nie 
wyrazili zgody na dofinansowanie oświetlenia, jednak zostało ono 
zrealizowane z tzw. funduszu inwestycyjnego. Być może i teraz w ten sposób 
sprawę będzie można załatwić.  
 Pani Mnich informowała, że nie można tego tak rozwiązać, gdyż                    
w ubiegłym roku była podpisana umowa na konserwację urządzeń i umowa 
była skonstruowana w ten sposób, że płaciliśmy większe raty i to poszło na 
fundusz inwestycyjny. W tym roku tego nie ma, płacimy tylko                               
za konserwację.   

 Radna Halina Jankowska pytała Wójta czy kwota dodatkowa na prace                     
w remizie OSP Nowe Miasto były nieprzewidziane i jakie prace dodatkowe 
będą wykonywane.  
 Wójt informował, że będzie dodatkowy boks w którym będą myte auta, 
było to przewidziane tylko w specyfikacji nie był ujęty separator, który jest 
niezbędny. Następną sprawą jest to że umieszczenie syren i dodatkowych 
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urządzeń, powiadamiania wiązało się z tym że na tej wieży należało 
zabudować pewne elementy konstrukcyjne, które zabezpieczą poprawne 
zamontowanie tych urządzeń. Ponadto ta kwota zostanie też przeznaczona na 
instalację sieci teleinformatycznej na sali na piętrze. 

 Radny Feliks Stratyński wyraził zdanie, że należy zaprzestać dokładania                   
do oświetlenia, poza tym Nowe Miasto już dostało tyle, że teraz warto 
pomyśleć o innych miejscowościach w których jest postawione dwie,                     
trzy lampy na całą wieś.  
(…)  

 Pan Tomaszewski poinformował Radną, że reguła jest taka, iż jeżeli Radny nie 
zgadza się z czymś może złożyć wniosek o wycofanie.  

 Radna Kędziora złożyła wniosek formalny o wycofanie z uchwały punktu 
dotyczącego dofinansowania do budowy oświetlenia na ulicy Bednarskiej.  
 

 W związku z brakiem dalszych pytań i uwag Przewodniczący poddał 
wniosek formalny pod głosowanie. 

  Za wnioskiem formalnym Radnej Kędziory opowiedziało się 7 Radnych,                    
3 głosy przeciwne, 3 głosy wstrzymujące.  

- Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
 W związku z problemami technicznymi, Przewodniczący ogłosił                                   

10- minutowa przerwę.   
 

Po przewie Przewodniczący zarządził głosowanie za podjęciem Uchwały ws. zmian 
w budżecie gminy na 20189 rok z uwzględnioną poprawką.  

 Uchwała Nr XI/78/2019 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                             
25 czerwca 2019 r., stanowi załącznik do protokołu. 

 Za podjęciem uchwały opowiedziało się 11 Radnych, 1 głos przeciwny,                 
1 głos wstrzymujący. 
- Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu.   
 
Ad 16) Przyjęcie uchwały ws. zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 
2019-2028.  

Projekt uchwały omówiła pani Elżbieta Mnich Skarbnik Gminy. Następnie 
Przewodniczący otworzył dyskusję.  
W związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania.  

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 10 Radnych, 1 głos przeciwny,                 
2 głosy wstrzymujące. 
- Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu.   

 Uchwała Nr XI/79/2019 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                             
25 czerwca 2019 r., stanowi załącznik do protokołu. 

 
Ad 17) Interpelacje Radnych. 
 Przewodniczący poinformował, że interpelacje nie wpłynęły w związku                                       
z czym przeszedł do punktu kolejnego. 
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Ad 18) Wolne głosy i wnioski. 
 Przewodniczący poinformował, że w punkcie informacja o pracy w okresie 

między sesjami mówił o pismach które wpłynęły do rady, jeden z wniosków 
od OSP Boguszyn został ponownie złożony, zostanie on przekazany panu 
Zastępy Wójta celem rozpatrzenia. Pan Tomaszewski dodał, że w miesiącu 
lipcu Rada będzie miała przerwę w posiedzeniach, natomiast w sierpniu 
odbędzie się posiedzenie komisji oraz sesji.  

 Radny Juliusz Twardowski odniósł się do wniosku formalnego Radnej 
Kędziory, informując że to nie Radni z Nowego Miasta wnioskowali                            
o usunięcie z budżetu dofinansowania do oświetlenia w Chociczy,                           
dla Radnego to wyglądało na zemstę niż na przypomnienie faktów.                       
Ponadto Radny dodał, że oświetlenie tak czy inaczej jest zrobione, lampy 
stoją, poza tym zarzuty że robi się tylko dla Nowego Miasta są niewłaściwe.                        
Radny przypomniał, że Biblioteka w Boguszynie stanęła, oczyszczalnia                        
w Chociczy jest budowana, chodnik w Dębnie jest zrobiony, droga do Wolicy 
Koziej była zrobiona, nikt też nie protestował, jeżeli chodziło                                         
o dofinansowanie dla OSP Wolica Kozia na zakup bramy. Radny dodał,                     
że takich przedsięwzięć jest wiele, poleca zajrzeć do ubiegłorocznych 
budżetów, sprawdzić ile i na co było dofinansowań. Radny dodał, że Radni 
powinni być sprawiedliwi i nie powinni traktować pewnych rzeczy 
wybiórczo, poza tym jeżeli będziemy przeliczać pieniądze na ilość 
mieszkańców w danej miejscowości, to okazałoby się, że Rada powinna być 
przeciwko budowie drogi Chwalęcin-Szypłów, bo nie idzie przez Nowe 
Miasto bądź Chociczę.  

 Radna Kędziora wyraziła zdanie że to nie była żadna zemsta, był to wniosek 
formalny, Radna dodała, że nie powiedziała, że Radni z Nowego Miasta byli 
przeciwko oświetleniu w Chociczy, Radna powiedziała, że dyskusja była 
Radnych z Nowego Miasta. (…) 

 Radny Kazimierz Pawłowski pytał czy ruszyło coś w kwestii światłowodu, 
gdyż trzy gospodarstwa  nie zostały podłączone.  
 Zastępca Wójta pan Wiesław Szchreiber poinformował, że Urząd nie 
ma bezpośrednio wpływu na firmę INEA. Plany na podłączenie są ustalane 
przez firmę, jeżeli jakaś posesja została pominięta, a długość światłowodu nie 
przekroczy 150 m to ten światłowód jest na bieżąco uzupełniane.  

 Radna Powiatowa pani Agnieszka król w imieniu Radnych Powiatowych 
dziękowała, za podjęcie uchwały ws. udzielania pomocy finansowej 
Powiatowi Średzkiemu (…). Radna dodała, że nie zgadza się ze zdaniem 
Radnej Kędziory, jakoby Szypłów nic nie dostawał, Rana uważa iż jest to nie 
prawda, Szypłów, Tokarów i Chwalęcin dostanie teraz z nawiązką, co im się 
należy bo do tej pory te wsie nie były sprawiedliwie przez powiat traktowane.  
Radna Król prosiła aby radna Kędziora rzetelnie przeanalizowała, wszystkie 
dofinansowania do funduszy sołeckich z poprzednich lat.                            
Oświetlenie na ul. Bednarskiej ciągnie się od 30 lat, dwa lata temu sprawa 
przepadła z przyczyn formalnych, ale były na to kosztorysy i sołectwo 
sugerowało się poprzednimi kwotami więc zabezpieczyło dokładnie połowę 
na ten cel. Natomiast jeżeli chodzi o wspomniana dyskusję ws. lamp                            
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w Chociczy to nie chodziło o to, że ktoś miał coś przeciwko tym lampom,                            
a o sposób wprowadzenia tego w budżet.  

 Sołtys wsi Szypłów dziękował radnym za podjęcie decyzji ws. budowy drogi 
z Chwalęcina do Szypłowa.  Sołtys wspomniał też, o dotacji dla Straży 
Pożarnych informując że OSP Szypłów udało się pozyskać 10 000,00 zł.  
W kwestii lamp Sołtys wspomniał że od 2007 roku pisał wnioski o założenie 
lamp w Szypłowie i Tokarowie, przez 13 lat zostało postawione 5 lamp                       
z funduszu sołeckiego. Pan Matuszak dodał, że sołectwa w których jest 
świetlica większą część środków przeznaczają na jej utrzymanie, na np. mała 
architekturę niewiele zostaje.  

 Radna Halina Jankowska zapraszała do takich miejscowości jak Teresa, gdzie 
od wielu lat nic się nie robi. Radna prosiła o sprawdzenie tego faktu                            
w dokumentach. Radna Jankowska proponowała opracowanie planu 
inwestycji, który Rada szczegółowo omówi i podejmie jakieś decyzje.    

 
Ad 19) Zamknięcie sesji. 

O godzinie 2030 Przewodniczący zamknął IX Sesję Absolutoryjną Rady Gminy. 
 
 
 
 
Protokołowała                Zatwierdził 
Podinspektor ds. rady gminy      Przewodniczący Rady 
Julita Ciarcińska-Wachowiak         /-/ Waldemar Tomaszewski 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Zał. 1  
Wyniki głosowania poszczególnych uchwał i wniosków formalnych.  

 


